
Highlights from DVB Debate’s Abortion Law Show 

Nov 18th, 2017 

Should the abortion law be amended? 

Seg: 1 

“ က်န္းမာေရးရွဴေထာင့္က ေျပာမယ္ဆုိရင္ေတာ့ ဟိုတုန္းက  ကုိယ္၀န္ဖ်က္ခ်တာအလြန္အႏၱရာယ္ၾကီး တယ္။ 
နည္းပညာရဲ ့အားနည္းမွဳေၾကာင့္ အမ်ိဳးသမီးေတြေသၾကတယ္။ ဘာသာေရးအယူအဆအရေၾကာင့္ေရာ အျခား 
အက်င့္စာရိတၱ စဥ္းစားဆင္ျခင္မွဳအရေရာ၊ အမ်ိဳးသမီးေတြ မေသေအာင္ဆုိတဲ့သေဘာနဲ ့ကုိယ္၀န္ဖ်က္ ခ်တာ 
တရားမ၀င္ဘူးဆုိျပီး ပိတ္ထားတယ္။ ဒါက ကုိလုိနီနယ္ခ်ဲ ့ႏုိင္ငံေတြအားလုံးက သူတို ့နယ္ခ်ဲ့တ့ဲႏုိင္ငံေတြ မွာ 
ဒီဥပေဒေတြကုိ အေျခတည္ခဲ့တာပါ။ အခုေခတ္ေျပာင္းလာတဲ့အခါ ၾကည့္လုိက္ေတာ့ ကိုယ္၀န္ဖ်က္ခ်တဲ ့
နည္းပညာတုိးတက္လာတ့ဲအခါမွာ အထုိက္အေလ်ာက္အေလ်ာက္ အႏၱရာယ္ အေတာ္ကင္းလာတ့ဲအခါက် 
ေတာ့ ဒီဥပေဒနဲ ့က႑ေကာစျဖစ္လာခဲ့တယ္။” 

ေဒါက္တာ စစ္ႏုိင္ (Country Director, MARIE STOPES Myanmar ) 

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

“ႏိုင္ငံတကာမွာေတာ့ ဥပေဒကုိျပင္ျပီးေတာ့ လိုအပ္ရင ္ကုိယ္၀န္ဖ်က္ခ်တာကုိ ေတာင္းဆုိျပီး ရယူႏိုင္တယ္လုိ ့ 
ခြင့္ျပဳလုိက္တ့ဲအခါ ကုိယ္၀န္ဖ်က္ခ်ႏုွဳန္း ပိုတက္လာတာမေတြ ့ရပါဘူး။ ကုိယ္၀န္ဖ်က္ခ်တ့ဲအေၾကာင္းေၾကာင့္ 
ေဘးထြက္ဆုိးက်ိဳး ေတြနဲ ့အသက္အႏၱရာယ္ထိခိုက္တာေတြနည္းျပီးမိခင္ေသႏွဳန္းက်သြားတာေတြ ့ရပါတယ္။ “ 

ေဒါက္တာ စစ္ႏုိင္ (Country Director, MARIE STOPES Myanmar ) 

 

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 

“က်ေနာ္တို ့ရ ဲ့ပညတ္ခ်က္ (၁၀)ထဲမွာ လူ ့အသက္ကိုလူကသတ္လုိ ့မရဘူးဆုိတဲ ့ပညတ္ခ်က္တစ္ခုပါတယ္။ 
ကုိယ္၀န္ဖ်က္ခ်တာလည္း လူ အသက္ သတ္တာျဖစ္တယ္။ ဘာသာေရးအရခြင့္မျပဳပါဘူး။” 

ဆရာ Mar Tsaw ( ရိုမန္ကက္သလစ္ ဓမၼဆရာ ) 

 

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 



“က်မတုိ ့တိုင္းျပည္သည္ ပထ၀ီအေနအေနအထားအရ အေရ့ွဖက္ အေနာက္ဖက္မွာ ကမၻာေပၚမွာ လူဦးေရ 
အမ်ားဆုံးႏုိင္ငံႏွစ္ခုက ညွပ္ထားတယ္။ ျမန္မာအမ်ိဳးသမီးေတြကုိသာ ကုိယ္၀န္မရေအာင္ ကိုယ္၀န္ဖ်က္ခ်ခြင္ ့
ကိုေပးမယ္ဆုိရင ္အိမ္နီးခ်င္းေတြရဲ ့ႏိုင္ငံၾကီးသားပီသမွဳကုိ သိတဲ့အတိုင္းပဲ။ ႏုိင္ငံေရးအရလည္း က်မတုိ ့ဖက္ 
က ခြင့္ျပဳဖုိ ့မရိွဘူး။ ဘာသာေရးအရလည္းခြင့္ျပဳဖို ့မရွိဘူး။ “ 

ေဒါက္တာ ျမတ္သန္ ့။ ျမင့္မိုရ္ေမတၱာ (ခိုနားရာ) 

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 

“ကုိယ္၀န္ဖ်က္ခ်ခြင့္ႏွင့္ပက္သက္ျပီးေတာ့ အေမရိကန္လုိ ဖြံျဖိဳးျပီးႏုိင္ငံတစ္ခုမွာေတာင ္ျပည္နယ္တုိင္း မျပဌာန္း 
ပါဘူး။ ဆုိလိုတာက အားနည္းခ်က္ အားသာခ်က္ေတြကုိ သူတုိ ့အေနနဲ ့ေတာင္ ညွိယူရတ့ဲ အေနအထားမွာ 
က်မတုိ ့အေနျဖင့္ ကုိယ္၀န္မရေအာင္ တားဆီးတဲ့နည္းကုိသာ အဓိက သုံးရမယ္။ “ 

ေဒါက္တာ ျမတ္သန္ ့။ ျမင့္မိုရ္ေမတၱာ (ခိုနားရာ) 

 

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 

“ကုိယ္၀န္ဖ်က္ခ်ျခင္းဆုိင္ရာကုိ ဥပေဒပုိင္းအရ အထိမ္းအကြပ္နဲ ့ျပဌာန္းထားတာရိွတယ္။ ဘယ္လုိပျဲဖစ္ျဖစ္ 
ဖ်က္ခ်လိုက္ေပေတာ့ဆုိေတာ့ ကိစၥကုိေတာ့ က်မအေနျဖင့္ လက္မခံႏ္ုိင္ဘူး။ “ 

ေဒၚေအးနုစိန္ ( တရားလႊတ္ေတာ္ေရွ့ေန ) 

 

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 

 “အသင္းေတာ္အေနန ့ဲအားေပးတာကေတာ့ Natural Family Planningပါ။ ကေလးျဖစ္တ့ဲအခါ ဖ်က္ခ်ပုိင္ခြင့ ္
အသင္းေတာ္အေနျဖင့္ ခြင့္မျပဳပါဘူး။ “ 

ဆရာ Mar Tsaw ( ရိုမန္ကက္သလစ္ ဓမၼဆရာ ) 

 

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 



“ကုိယ္၀န္ဖ်က္ခ်ခြင့္ဥပေဒမျပဳႏုိင္ခင္မွာ မေမွ်ာ္္လင့္ဘဲ ကုိယ္၀န္ရသြားတဲ ့Single Mother 
လုိအမ်ိဳးသမီးေတြက်ေတာ့ ေမတၱာတရားရယ္ သူ ့ရ ဲ့မေကာင္းမွဳျပဳလုပ္ျခင္းခံရေပမယ့္ ကုိယ္မေကာင္းလုိ ့ 
ျဖစ္တာမဟုတ္ဘူးဆုိတဲ ့သတၱိနဲ ့အားမာန္နဲ ့ေလာကၾကီးကုိ ရပ္တည္ႏုိင္ေရးကုိေဆာင္ရြက္ေပးဖုိ ့လုိတယ္။ 
လင္ေကာင္မေပၚဘဲေမြးတာတုိ ့အေဖမေပၚဘဲ ေမြးတာတုိ ့ဆုိတာကေတာ့ ကုိယ္က်င့္သီလနဲ ့လုံး၀ 
သက္ဆိုင္တယ္။ “ 

ေဒၚေအးနုစိန္ ( တရားလႊတ္ေတာ္ေရွ့ေန ) 

 

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 

“လင္ေကာင္မေပၚဘဲေမြးတယ္ဆုိတဲ့စကားကုိ ကန္ ့ကြက္ပါတယ္။ ဒီအမ်ိဳးသမီးသည ္လင္ရိွတယ္။ 
လင္ေယာက္်ားက သ ့ူတာ၀န္သူမေက်တာပါ။ အေဖမရိွတဲ့ကေလး ေလာကၾကီးမွာမရိွပါဘူး။ “ 

ေဒါက္တာ ျမတ္သန္ ့။ ျမင့္မိုရ္ေမတၱာ (ခိုနားရာ) 

 

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 

Seg 2 

“ကုိယ္ကိုယ္တိုင္က မလုိခ်င္ဘူးဆုိရင္ သ ့ူကိုဘယ္သူက တရားစြဲမလဲ။ ဥပေဒက သူ ့အသက္ေဘးက မရွိလ်င္ 
ဖ်က္ခ်ခြင့္ မရိွလုိ ့ျပဌာန္းထားျပီးသားပါ။ ဥပေဒကုိလိုက္နာဖို ့တာ၀န္ရွိသူေတြက ဥပေဒကုိ အသုံးမခ်တာပါ။ “ 

ေဒၚေအးနုစိန္ ( တရားလႊတ္ေတာ္ေရွ့ေန ) 

 

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 

 

“ကုိယ္၀န္ ဖ်က္ခ်လာတဲ ့အမ်ိဳးသမီးငယ္ေတြသည္ ဘယ္ေတာ့မွ Abortionist ကုိေဆးရံုမွာေဖာ္ျပေလ့မရွိဘူး။ 
Abortionist ေၾကာင့္ ငါတုိ ့ဘ၀ၾကီးဒီေလာက္ထိျဖစ္သြားတယ္ဆုိျပီး ေသသြားတ့ဲအထိ သူ ့မိဘအသုိင္းအ၀ုိင္း 
ကလည္း ဘာျပ  နာမွမရွာခဲ့ဘူး။ က်မတုိ ့လူမ်ိဳးရဲ ့မွားယြင္းမွဳက အသက္န ဲ့အရွက္လဲတယ္ဆိုတ့ဲကိစၥကို 



ေဆးရုံမွာလာျပီးမွားယြင္းစြာအသုံးခ်တာ။ တကယ္ဆုိ ကုိယ့္ရဲ ့မိန္းမသားဘ၀ကုိ ေစာင့္ထိန္းတ့ဲအခ်ိန္မွာ 
အသက္န ဲ့အရွက္ ကုိလဲခဲ့ရမွာ။”  

ေဒါက္တာ ျမတ္သန္ ့။ ျမင့္မိုရ္ေမတၱာ (ခိုနားရာ) 

 

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 

“အခုရွိေနတ့ဲဥပေဒကုိ ျပန္စဥ္းစားဖုိ ့လုိတယ္။ အခုဟာက ဥပေဒက ရွိေနတယ္။ ဘာမွလည္းလုပ္လုိ ့မရဘူး။ 
အခု က်ေနာ္တို ့သံုးေနတာက ၁၉ရာစုႏွစ္က ျဗိတိသွ် ဥပေဒကုိသုံးေနတာျဖစ္တယ္။ ျဗိတိသွ်ေတာင္မွ အခုဆုိ 
သူေဖာ္တ့ဲေဆး သူမစားေတာ့ဘူး။ မေကာင္းမွန္းသိလုိ ့သူတုိ ့ျပင္ထားျပီ။ “ 

ေဒါက္တာ စစ္ႏုိင္ (Country Director, MARIE STOPES Myanmar ) 

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 

ပရိသတ္။ ၁။ ယူမီကို 

“ကုိယ္၀န္ဖ်က္ခ်တ့ဲ တစ္လုံးေဆးကုိ ေဖ့စ္ဘုတ္ခ္အြန္လုိင္းေပၚမွာ ေၾကာ္ျငာေနတာကုိေတြ ့ရတယ္။ FTA ကခြင္ ့
ျပဳထားတာလား။ ဒါမွမဟုတ္ ဘယ္လိုထိန္းခ်ဳပ္မွဳနဲ ့ဒီေဆးေတြကုိ ေရာင္းခ်ခြင့္ျပဳထားသလဲဆုိတာ 
သိခ်င္ပါတယ္။ “ 

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 

၂။ မ၀င္း၀င္းခုိင္ (အမ်ိဳးသမီးေရးလွဳပ္ရွားသူ) 

က်မတုိ ့နိုင္ငံဟာ ဗုဒဘာသာႏိုင္ငံမုိ ့ကိုယ္္၀န္ဖ်က္ခ်ခြင့္ကုိ ခြင့္မျပဳဘူး။ ဒါေပမယ့္ မလုိလားအပ္တဲ ့
ကုိယ္၀န္ေတြကိုေတာ့ ဖ်က္ခ်ခြင့္ ရွိကုိရွိရမယ္။  

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 

၃။ ကိုတင္ေမာင္ဦး ( ႏိုင္ငံေရးအက်ဥ္းသားေဟာင္း ) 

“မလုိလားအပ္တ့ဲကိစၥေတြမျဖစ္လာႏုိင္ဖိ ု့ေက်ာင္းေတြအထိ ေက်းလက္ေတာရြာေတြအထိ လိင္မွဳပညာေပးေရး 
Sex Education ေတြလုပ္ဖုိ ့လိုတယ္လုိ ့ျမင္ပါတယ္။ “ 



--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 

၄။ ေဒါက္တာစုစုရင္ (သုေတသနပညာရွင္) 

“ကုိယ္၀န္ဖ်က္ခ်မွဳနဲ ့ပက္သက္ျပီး တရား၀င္ခြင့္ျပဳထားတာမရွိဘူး။ ဒါေပမယ့္ ေဆးရုံေတြမွာ တစ္ေယာက္ကုိမွ 
က်မတုိ ့အေနနဲ ့ ရာဇ၀တ္မွဳအျဖစ္ တရားစြဆဲိုျခင္းမရွိဘူး။ ေထာင္ဒဏ္က်ခံျခင္းမရွိေသးဘူး။ ေထာင္ဒဏ္က် 
ခံျခင္း ရွိသင့္တ့ဲကိစၥမ်ိဳးလည္း မဟုတ္ပါဘူး။” 

 

 

Seg: 3 

 

၅။ “ေဒၚဆက္ေမလြင္ (ပရိသတ္ )” 

ကုိယ့္ေျခေထာက္ေပၚ ကုိယ္မရပ္ႏိုင္တဲ့အခ်ိန္မွာ ဖ်က္ခ်ပစ္တာကုိ က်မအေနနဲ ့မွားတယ္လုိ ့ ဘယ္ေတာ့မွ 
မယူဆပါဘူး။  

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 

၆။ ဦးတင္ေမာင္ (အျငိမ္းစားရအဲရာရိွ ) 

“ဥပေဒအရ အေရးယူရမယ္။ ေဒါက္တာရမ္းကုေတြကို ခြင့္မျပဳဘူးဆုိတာကို ျပည္သူလူထုက 
သတင္းေပးျပီးဖမ္းဖို ့လုိပါတယ္။ “ 

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 


